
2. DEKLINACE 
 gen. sg. -ī, nom. sg. -us, -er, -ir, -um 

 většinou maskulina nebo neutra, také některá feminina 
 tvoření tvarů: odtržení -ī od genitivu, přidávání zakončení jednotlivých pádů, např.: serv-ī > serv-ī 

> serv- > serv- + zakončení konkrétního pádu 

Vzory  

 maskulina a feminina: servus, ī, m. „otrok“; puer, erī, m. „chlapec“; ager, grī, m. „pole“ 

 neutra: exemplum, ī, n. „příklad“ 

sg. nom. serv-us puer ager exempl-um 

 gen. serv-ī puer-ī agr-ī exempl-ī 

 dat. serv-ō puer-ō agr-ō exempl-ō 

 ak. serv-um puer-um agr-um exempl-um 

 vok. serv-e puer ager exempl-um 

 abl. serv-ō puer-ō agr-ō exempl-ō 

pl. nom. serv-ī puer-ī agr-ī exempl-a 

 gen. serv-ōrum puer-ōrum agr-ōrum exempl-ōrum 

 dat. serv-īs puer-īs agr-īs exempl-īs 

 ak. serv-ōs puer-ōs agr-ōs exempl-a 

 vok. serv-ī puer-ī agr-ī exempl-a 

 abl. serv-īs puer-īs agr-īs exempl-īs 

Feminina 2. deklinace 

Nejčastěji se jedná o jména 

 stromů (fāgus, ī, f. „buk“) 

 zemí (Aegyptus, ī, f. „Egypt“),  

 ostrovů (Dēlus, ī, f. „Délos“) 
 měst (Corinthus, ī, f. „Korint“) 

 

Pravidlo o shodě pádů 

 Ve všech deklinacích má ablativ plurálu stejnou koncovku jako dativ plurálu. 

 Ve všech deklinacích má vokativ plurálu stejnou koncovku jako nominativ plurálu.  

Pravidlo o neutrech 

Pro skloňování neuter všech deklinací platí tato pravidla: 

1. Tvar akuzativu a vokativu je v singuláru i plurálu vždy roven nominativu. 

2. V plurálu je nominativ, akuzativ a vokativ vždy zakončen na -a. 



ADJEKTIVA 1. A 2. DEKLINACE 
 trojvýchodná: v nom. sg. zvláštní tvar pro každý rod 

Zakončení nominativu singuláru 

m. f. n.  

-us -a -um bonus, a, um (bonus, bona, bonum) „dobrý“ 

-er -ra -rum pulcher, chra, chrum (pulcher, pulchra, pulchrum) „krásný“ 
-er -era -erum līber, era, erum (līber, lībera, līberum) „svobodný“ 

 

Shoda se jménem 

 spojení substantiva a adjektiva: shoda v rodě, čísle, pádě 

dominus / incola / puer bonus / pulcher / līber 

magistra / Aegyptus bona / pulchra / lībera 

verbum / vulgus bonum / pulchrum / līberum 

 

Skloňování 

 podle 1. a 2. deklinace 

 maskulina podle vzorů pro maskulina 2. deklinace (servus, puer, ager) 

 feminina podle 1. deklinace (fēmina) 
 neutra podle vzoru pro neutra 2. deklinace (exemplum) 

Substantivum i adjektivum si stále uchovává svůj vzor, a proto může být substantivum a 

adjektivum zakončeny různě.  

sg. nom. magistra  bona incola  bonus dominus  līber 

vzor: fēmina  fēmina fēmina  servus servus  puer 

 gen. magistr-ae  bon-ae incol-ae  bon-ī domin-ī  līber-ī 

 dat. magistr-ae  bon-ae incol-ae bon-ō domin-ō līber-ō 

 ak. magistr-am  bon-am incol-am bon-um domin-um līber-um 

 vok. magistr-a bon-a incol-a bon-e domin-e līber 

 abl. magistr-ā bon-ā incol-ā bon-ō domin-ō līber-ō 

pl. nom. magistr-ae bon-ae incol-ae bon-ī domin-ī līber-ī 

 gen. magistr-ārum bon-ārum incol-ārum bon-ōrum domin-ōrum līber-ōrum 

 dat. magistr-īs bon-īs incol-īs bon-īs domin-īs līber-īs 

 ak. magistr-ās bon-ās incol-ās bon-ōs domin-ōs līber-ōs 

 vok. magistr-ae bon-ae incol-ae bon-ī domin-ī līber-ī 

 abl. magistr-īs bon-īs incol-īs bon-īs domin-īs līber-īs 

Pozice adjektiv 

 často za jménem (substantivem, zájmenem), ale i před jménem 

 před jménem zejména adjektiva vyjadřující množství, např. multus, a, um „mnohý, četný“ 

 


